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Język, jakim się posługujemy, warunkuje na-
szą przynależność narodową. Jednak na to, jak 
się nim posługujemy (sprawność językowa, kul-
tura języka) wpływa wiele czynników. Jednym  
z nich jest najbliższe otoczenie - rodzina, jej sta-
tus społeczny, tradycje pokoleniowe, wyznawane 
wartości. Innym czynnikiem jest środowisko, 
otoczenie, wpływ znajomych, miejsca, w których 
bywamy, sytuacje, których doświadczamy. One 
też kształtują naszą świadomość językową.

Od lat sferę intelektualną człowieka kształ-
tuje jednak przede wszystkim szkoła. Winniśmy 
wynieść z niej nie tylko wiedzę merytoryczną, ale 
i świadomość, jak mądrze stosować ją w doro-
słym życiu i skutecznie posługiwać się językiem, 
by realizować swoje cele i marzenia.

Edukacja od zawsze towarzyszyła rozwojo-
wi cywilizacji, była motorem postępu ludzkości. 
Historia szkolnictwa (w Polsce, Europie, na świe-
cie) to dzieje kreatywności myśli ludzkiej.

Pierwsza sieć szkół dla dzieci i młodzie-
ży rozwinęła się w Europie na przełomie XII  
i XIII wieku. Były to szkoły parafialne - głównie  
w miastach. Przez wieki w szkołach kościelnych 
nauczano głównie chłopców: religii, śpiewu, czy-
tania, pisania i rachunków. Pierwsze próby wpro-
wadzenia obowiązku szkolnego miały miejsce  
w 1808 roku. Jednak faktycznie nastąpiło to  
w 1825 roku w zaborze pruskim i w 1873 roku  
w zaborze austriackim. W 1918 roku władze 
szkolne ujednoliciły wzór mundurka w całej 
(wyzwolonej już spod zaborów) Polsce. Na man-
kietach rękawów dopuszczalne było wyszycie 
wzorów związanych z określonym profilem 
szkoły lub klasy.

Niezależnie od czynników kształtujących 
naszą sprawność językową, warto samemu sobie 
pomóc - czytać. Bowiem regularna lektura ksią-
żek ogranicza w znacznym stopniu ryzyko zapad-
nięcia na chorobę Alzheimera, wzbogaca nasze 

słownictwo, ułatwia budowanie sensownych wy-
powiedzi polepszając relacje z innymi, usprawnia 
pamięć, poszerza wiedzę, doskonali język, pobu-
dza wyobraźnię, uwrażliwia.

Jak podają źródła historyczne, do XVIII wieku 
nie istniała odrębna kategoria - literatura dzie-
cięca i młodzieżowa. Nawet baśnie i bajki pisane 
ówcześnie kierowano do dorosłego czytelnika.

Wedle przeprowadzonych badań najwięcej 
na świecie czytają Skandynawowie (ze wskaza-
niem na Finów). Polacy są podobno na dwudzie-
stym miejscu. Pierwszą książką napisaną na ma-
szynie była powieść Marka Twaina pt. „Przygody 
Tomka Sawyera”. W Europie wśród pisarzy na 
maszynie pierwszy pisał Lew Tołstoj (np. „Wojna 
i pokój”, „Anna Karenina”), w Polsce - Bolesław 
Prus (czyli Aleksander Głowacki).

Zatem - warto znaleźć czas na czytanie, bo to 
prawdziwe SPA dla ducha.

Pod rozwagę zainteresowanym. BeFa

więcej na www.kolbaskowo.pl
www.facebook.com/GminaKolbaskowo/

Kalendarium
Październik 
Październik jest najdłuższym 

miesiącem w roku kalendarzo-
wym, ponieważ wypada wtedy 
zmiana z czasu letniego na zimo-
wy (jest dłuższy o jedną godzi-
nę od pozostałych 31-dniowych 
miesięcy). Październik dawniej 
miał  inne nazwy, jak paździe-
rzec, paździerzeń, pościernik. 
Innym archaicznym określeniem 
jest winnik. Dlaczego? Otóż dzie-
siąty miesiąc roku to pora rozpo-
częcia winobrania. Łużyczanie do 
dziś czasem korzystają z nazwy 
winowc. Podobna forma była 

obecna również w języku staro-
germańskim, gdzie październik 
był określany jako Weinmond.

 
Dzień Edukacji Narodowej
Święto zostało ustanowione 

27 kwietnia 1972 r. Upamiętnia 
powstanie Komisji Edukacji Na-
rodowej w 1773 roku, która była 
pierwszym ministerstwem oświa-
ty w Polsce. Wypada 14 paździer-
nika. W tym roku w poniedziałek.

Zmiana czasu
Zmiana z czasu letniego na zimowy 
nastąpi w nocy z soboty 26 paź-

dziernika na niedzielę 27 paździer-
nika. Zegarki cofniemy o godzinę. 
Pierwotnym celem wprowadzenia 
zmiany czasu była oszczędność 
energii poprzez efektywniejsze 
wykorzystanie światła dziennego. 
Dzisiaj jednak coraz więcej osób 
podważa sens zmiany czasu.

Święta nietypowe
10 - Dzień Owsianki
13 - Dzień Dawcy Szpiku
15 - Dzień Kobiet Wiejskich
18 - Dzień Listonosza
20 - Dzień Pasztecika
21 - Dzień Bez Skarpetek

Na końcu języka... czyli minimum poprawności. Niech powie język, co pomyśli głowa
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3312 - tyle zdjęć zrobiliśmy  
w czasie otwarcia gminnego ośrodka 
kultury. Ważą 18,5 gigabajtów :)

252 - tyle miejsc siedzących jest 
w sali GOKSiR. Po złożeniu trybuny 
koncert może obejrzeć ok. 800 osób 

7 - tyle dni trwało wielkie otwarcie  
ośrodka kultury. Przez obiekt  
przewinęło się kilka tysięcy osób
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13 października 2019 roku 
odbędą się wybory parlamen-
tarne. Zostanie wybranych 460 
posłów do Sejmu oraz 100 se-
natorów do Senatu. Czynne pra-
wo wyborcze przysługuje peł-
noletnim obywatelom Polski.  

Według Konstytucji Rzeczy-
pospolitej Polskiej z 1997 roku 
wybory do Sejmu  odbywają się 
co cztery lata, chyba że zostaną 
zarządzone wybory przedtermi-
nowe (w szczególnych przypad-
kach, kiedy kadencja Sejmu zo-
stanie skrócona przez Sejm lub 
Prezydenta RP) albo zostanie 
przedłużona w razie wprowa-
dzenia stanu nadzwyczajnego.

Uwaga, miejsca do głosowa-
nia w gminie Kołbaskowo nie 
zmieniają się. Szczegóły w ob-
wieszczeniu na stronie 12.  

Opublikowaliśmy kolejny odcinek filmu z cyklu "Zabytki Gminy Kołbaskowo". Tym razem  
o kościółku w Stobnie. Oglądajcie na facebooku Gminy Kołbaskowo. - A jeśli odcineczek 
się podobał to proszę o łapeczkę w górę - mówi Pola, 10-letnia prezenterka z Warzymic :)



Symboliczną wstęgę przecięto o godzi-
nie 17. Po chwili goście weszli do holu głów-
nego obiektu, gdzie czekał okolicznościowy, 
35-kilogramowy tort.

- To dla nas wyjątkowy i wielki dzień. Je-
stem przekonana, że ten obiekt będzie tęt-
nił życiem nie tylko podczas hucznego tygo-
dnia otwarcia, ale dzięki panu Mariuszowi 
Skórze, dyrektorowi ośrodka, także przez 
długie lata – mówiła już ze sceny sali wido-

wiskowej Małgorzata Schwarz, wójt Gminy 
Kołbaskowo. Długo dziękowała wszystkim, 
którzy przyczynili się do powstania kom-
pleksu, pomysłodawcom, wykonawcom, 
radnym, pracownikom urzędu. Wszystkich 
zaprosiła też na scenę. 

- Osoby, które stoją za mną wymyśliły 
ten obiekt. Osoby siedzące przede mną wy-
budowały go. A my zrobimy wszystko, że-
byście byli z niego dumni – powiedział Ma-
riusz Skóra, dyrektor GOKSiR w Przecławiu.

- Kto zna tę panią – powiedziała Dorota 
Trzebińska, przewodnicząca Rady Gminy 
Kołbaskowo, patrząc w stronę Małgorzaty 
Schwarz - ten wie, że jeśli w jej głowie zro-
dzi się jakaś idea, to nie ma mocnych. Ten 
dom nie miał szans nie zostać wybudowa-
nym. Dzięki uporowi i zaangażowaniu wie-
lu ludzi, którzy tu są z nami, jesteśmy dziś  
w tym pięknym miejscu. 

Baltic Neopolis Orchestra był pierw-
szym zespołem, który wystąpił na deskach 
GOKSiR w Przecławiu. Pierwszym utworem 
był Divertimento F-dur Mozarta. Później 

widownię wprowadziła w liryczne, a także 
żywiołowe żydowskie klimaty piękna oraz 
obdarzona cudownym głosem Izabela Sza-
frańska. Dzień zakończył refleksyjny, pełen 
humoru występ Roberta Kasprzyckiego.

Gminny ośrodek kultury 
został oficjalnie otwarty
16 września 2019 rok 
- to był wielki dzień 
dla Gminy Kołbaskowo. 
Oficjalnie otwarto Gminny 
Ośrodek Kultury, Sportu 
i Rekreacji w Przecławiu

więcej na www.kolbaskowo.pl
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Godzina 17, oficjalne 
przecięcie wstęgi

Pierwsza do obiektu weszła Małgorzata Schwarz

W holu GOKSiR zaroiło się od gości z gminy, Szczecina oraz zagranicyNa scenie pojawili się wszyscy, którzy najbardziej przyczynili się do powstania obiektu



4 więcej na www.kolbaskowo.pl
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- Wrażenie na odwiedzających robi sala 
widowiskowa, bardzo podoba się część ba-
senowa, także boiska i wybiegi dla psów,  
a hitem dla najmłodszych jest górka - mówił 
jeden z wolontariuszy.

Dyrektor przewodnikiem
Pierwsi chętni pojawili się w budynku 

głównym GOKSiR w Przecławiu już przed 
południem. Pierwszą grupę oprowadzał 
Mariusz Skóra, dyrektor placówki. Zaczął 
od sali widowiskowej.

- Tutaj odbywać się będą koncerty, spek-
takle, także seanse kinowe - opowiadał pan 
Mariusz. Po chwili zaprowadził grupę na 
scenę i do pomieszczeń za sceną, gdzie znaj-
dują się także garderoby. 

Wychodząc do holu grupa spotkała Mał-
gorzatę Schwarz, wójta Gminy Kołbaskowo. 
Po chwili rozmowy, podczas której pani 
wójt przyjmowała gratulacje za realizację 
inwestycji, grupa udała się do pomieszczeń 
dydaktycznych na parterze, następnie do 
części basenowej. 

- Naprawdę bardzo pięknie to wszystko 
wygląda, ten basen to prawdziwa rewelacja 
- mówili zwiedzający. 

Grupa następnie weszła do pomiesz-
czeń pod ziemią, pod basen i jacuzzi, a póź-
niej na pierwsze piętro, gdzie znajdują się 
m.in. kolejne pomieszczenia dydaktyczne. 
Po kilku minutach wszyscy wyszli na ze-
wnątrz budynku głównego, gdzie oglądali 
boiska, korty, plac zabaw, skate park oraz 
wybiegi dla psów. 

Robi wrażenie
- Rewelacja. Piękne miejsce! Robi wra-

żenie - komentowali mieszkańcy. 
- Gratuluję decyzji i odwagi w realizacji 

takiej inwestycji. To świetne miejsce, któ-
rego nam w naszej gminie brakowało. Naj-
bardziej cieszy mnie basen, teraz nie będę 
musiała jeździć z dziećmi do Szczecina - po-
wiedziała pani Kasia z Przecławia, która na 
dzień otwarty przyszła z dziećmi. 

- Obiekt robi wrażenie. Ja najbardziej 
czekam na koncerty, które odbędą się  
w środę i czwartek. To fajne uczucie, kiedy 
koncerty tak znanych zespołów będą się 
odbywać raptem kilka kroków od domu - 
cieszył się Kuba.

- Dzień otwarty zgromadził dużą liczbę 
zwiedzających, z tego co było widać obiekt 

bardzo podoba się mieszkańcom. Wiele 
osób zapisało już dzieci na zajęcia z nauki 
pływania a także aqua aerobik – napisała 
na facebooku pani Ula z Akademii Pływania.

Dużo ciepłych słów czytaliśmy także 
w komentarzach na facebooku Gminy Koł- 
baskowo:  „Super pomysł i wykonanie! Gra-
tulacje!”, „Wspaniałe miejsce”, „Byliśmy, wi-
dzieliśmy i na pewno wrócimy”. 

Uczmy się i bawmy
Budowa ośrodka rozpoczęła się  

w kwietniu 2018 roku, a zakończyła we 
wrześniu 2019. Przed czasem, bo umo-
wę firma Adamietz na realizację zadania 
miała do listopada tego roku. Teraz tego 
kompleksu - z piękną salą widowiskową, 
częścią basenową, salami dydaktycznymi, 
boiskami do siatkówki i koszykówki, kry-
tymi kortami tenisowymi, skate parkiem, 
wybiegami dla psów, placem zabaw - za-
zdroszczą nam inni. - To inwestycja nie-
spotykana w Polsce, obiekt jest fantastycz-
ny, nowoczesny - mówili zgodnie goście 
ma oficjalnym otwarciu. 

Faktycznie, robi wrażenie na miesz-
kańcach, a także na gościach ze Szczecina, 
ościennych gmin, także z zagranicy. Korzy-
stajmy z niego, uczmy i bawmy się w nim, 
bo to początek życia GOKSiR w Przecławiu. 
Gospodarze przygotowali i nadal przygoto-
wują bogatą ofertę dla każdego na kolejne 
dni i miesiące. Będą też kolejne koncerty, 
przedstawienia czy seanse kinowe. 

Po szczegóły zaglądajcie na fanpage 
kompleksu GOKSiR w Przecławiu na stronie 
www.facebook.com/goksir.kolbaskowo

Jak dziś wygląda dom 
kultury? Dzień otwarty
Ponad tysiąc osób w niedzielę,  
15 września - podczas dnia 
otwartego - odwiedziło  
Gminny Ośrodek Kultury,  
Sportu i Rekreacji w Przecławiu. 
Kompleks bardzo się podobał

Gratuluję decyzji  
i odwagi w realizacji 
takiej inwestycji.  
To świetne miejsce, 
którego nam w naszej 
gminie brakowało

”
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Pierwszą grupę podczas 
dnia otwartego oprowadzał 
Mariusz Skóra, dyrektor GOKSiR

- Tam znajdują się boiska, 
korty, plac zabaw, skate 

park oraz wybiegi dla psów - 
pokazuje pan dyrektor

Jedna z sal na parterze 
kompleksu Gminnego Ośrodka 

Kultury, Sportu i Rekreacji 
w Przecławiu

Sztuczna górka, czyli kopiec 
kreta, robiła prawdziwą furorę 

wśród najmłodszych

Boisko do siatkówki, koszykówki i... nie tylko

Sala widowiskowa z rozsuwaną trybuną na 252 miejsca. 
Po złożeniu wydarzenia może oglądać ok. 800 osób

Część basenowa podobała się

Pieski mają tu raj
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Bednarek, Afromental, LemON, Smolik / Kev Fox, Jorrgus, 
Stockinger, czyli tydzień pełen fantastycznych koncertów!
Koncert grupy Jorrgus był ostatnim 
na Przecław Festiwal 2019, czyli 
wielkim, tygodniowym otwarciu 
Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu  
i Rekreacji w Przecławiu. Dużo się 
działo. W pamięci będziemy mieli  
fantastyczne występy Bednarka, 
Lemona, grupy Afromental, Grubsona, 
duetu Smolik / Kev Fox czy Tomasza 
Stockingera. Od niedzieli, 15 września 
do niedzieli, 22 września GOKSiR  
w Przecławiu odwiedziło w sumie 
kilka tysięcy osób. Na scenach GOKSiR, 
tej dużej, plenerowej, a także tej  
w sali widowiskowej, w czasie dnia 
integracyjno - familijnego mieli okazję 
zaprezentować się także nasi  
najmłodsi artyści, a także zespoły 
gminne. A który koncert był  
najlepszy? – pytaliśmy. Każdy  
wskazywał innego wykonawcę.  
Czyli dla każdego było coś miłego. 
- Hej, chciałbym tu zostać - śpiewał 
na koniec swojego występu Kamil 
Bednarek. Te słowa idealnie  
podsumowują Przecław Festiwal!



więcej na www.kolbaskowo.pl
www.facebook.com/GminaKolbaskowo/ 7

Bednarek, Afromental, LemON, Smolik / Kev Fox, Jorrgus, 
Stockinger, czyli tydzień pełen fantastycznych koncertów!

Zdjęcia: Jarek Dworzyński, Piotr Krywan
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Droga przez szklarnie zostanie wyremontowana

Gmina Kołbaskowo otrzymała blisko  
4 mln zł dofinansowania na zadanie "Bu-
dowa nowej drogi gminnej w miejscowości 
Ustowo łączącej drogę krajową nr 13 z ul. 
Floriana Krygiera w Szczecinie, Gmina Koł-
baskowo". Wartość projektu to ok. 8 mln zł. 
Gmina Kołbaskowo na jego realizację prze-
znaczy 50% środków. 

Droga jest istotna dla Gminy Kołbasko-
wo z trzech względów. Będzie stanowiła 
drogę alternatywną dla drogi krajowej nr 13.  
W drodze ułożony jest wodociąg doprowa-
dzający wodę do Przecławia i Warzymic 

wymagający wymiany, a budowa zbiornika 
retencyjnego i kanalizacji deszczowej umoż-
liwi odprowadzanie wód deszczowych z re-
jonu skrzyżowania z drogą "Do Rajkowa".

Droga przez szklarnie będzie miała po-
nad 1,1 km długości oraz 6 metrów szero-
kości, powstaną chodniki, zjazdy, miejsca 

postojowe, w ramach inwestycji budowana 
będzie sieć wodociągowa, budowana i prze-
budowana kanalizacja deszczowa.

Droga została wybrana do dofinanso-
wania w ramach Funduszu Dróg Samorzą-
dowych. Okres realizacja zadania: listopad 
2019 – październik 2020.  

Dobra wiadomość dla kierowców 
narzekających na korki  
w Warzymicach w rejonie 
skrzyżowania na Rajkowo.  
Gmina Kołbaskowo od dawna 
starała się o rozwiązanie  
problemu. Jest nim droga  
alternatywna przez szklarnie

23 września 2019 roku rozpoczęło się 
głosowanie na projekty w ramach budżetu 
obywatelskiego naszej gminy. Głosujemy do 
14 października 2019 roku. Oficjalne ogło-
szenie wyników nastąpi 18 października.

Mieszkańcy zgłosili 14 propozycji, sześć 
zostało odrzuconych z powodów meryto-
rycznych, możemy głosować na dziewięć. 
Projekty zostały podzielone na trzy grupy - 
inwestycyjny duży, inwestycyjny mały oraz 
nieinwestycyjny mały. Każdy mieszkaniec 
może oddać swój głos na trzy projekty, po 
jednym z grupy. 

Jakie to projekty? W grupie projek-
ty inwestycyjne duże są trzy propozycje: 
„Drukarki 3D dla szkół podstawowych  
i Gminnego Ośrodka Kultury! Laborato-
rium druku 3D w Będargowie, Kołbaskowie  
i Przecławiu” o wartości 300 tysięcy zło-
tych; „Budowa Świetlicy Wiejskiej w Par-
gowie” o wartości 500 tysięcy złotych oraz 
„Kompleksowa renowacja boiska sporto-
wego przy Alei Kasztanowej w Przecławiu”  
o wartości 498 150 złotych. 

W grupie projekty inwestycyjne małe jest 
pięć propozycji: „Modernizacja boiska spor-
towego i placu zabaw przy świetlicy w Stob-
nie” o wartości 200 tys. zł; „Założenie skweru 
w centrum wsi Kamieniec” o wartości 185 
214,70 zł; „Rekonstrukcja i przywrócenie do 
pierwotnej szerokości 5 metrów drogi gmin-
nej” w Kołbaskowie o wartości 194 955 zł; 
„Mini boisko sportowe – wielofunkcyjne Pod 
chmurką” w Przecławiu o wartości 184 tys. 
zł oraz "Zagospodarowanie terenu rekreacyj-
nego w Ostoi" o wartości 200 tys. zł. W gru-
pie projekty nieinwestycyjne małe jest jedna 
propozycja – „Ustowska zabawa choinkowa 
dla maluchów” o wartości 5 tys. zł. Szczegóły 

dotyczące projektów znajdziemy na stronie 
www.kolbaskowo.budzet-obywatelski.org. 

Jak głosować? Są dwa sposoby. Pierwszy, 
poprzez odbiór w urzędzie gminy karty do 
głosowania (po okazaniu dokumentu tożsa-
mości). Drugi, można zagłosować przez in-
ternet poprzez wypełnienie formularza na 
stronie internetowej www.kolbaskowo.bu-
dzet-obywatelski.org i potwierdzenie głosu 
za pomocą kodu sms. W głosowaniu mogą 
brać udział osoby, którzy są zameldowa-
ni lub zamieszkują w Gminie Kołbaskowo. 
Uwaga! Osoby, które nie posiadają meldun-
ku, ale mieszkają w naszej gminie, mogą za-
głosować wyłącznie w formie papierowej.

Czym jest budżet obywatelski, zwa-
ny również partycypacyjnym? Jest demo-
kratycznym procesem, w ramach którego 
mieszkańcy współdecydują o wydatkach 
publicznych w gminie w perspektywie ko-
lejnego roku budżetowego. Wygląda to tak, 
że mieszkańcy zgłaszają propozycje zadań 
do budżetu, które następnie są analizowane 
pod kątem możliwości realizacji. Propozy-
cje, które pomyślnie przeszły weryfikację 
poddaje się pod głosowanie. Najczęściej 
wskazywane propozycje zadań przeznacza 
się do realizacji – wpisując je do budżetu 
gminy. W tym roku do dyspozycji w ramach 
Budżetu Obywatelskiego jest milion zło-
tych. Istotne jest, że zadania finansowane 
ze środków Budżetu Obywatelskiego Gminy 
Kołbaskowo muszą należeć do zadań wła-
snych Gminy i być możliwe do wykonania  
w ciągu jednego roku.

Zdecyduj, na które projekty 
wydać nasze pieniądze
Boisko w Stobnie czy Przecławiu, 
skwer w Kamieńcu, a może  
świetlica w Pargowie lub inny 
projekt? Oddaj swój głos  
w budżecie obywatelskim  
Gminy Kołbaskowo

Droga przez szklarnie będzie miała 
ponad 1,1 km długości 
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Kończą się budowy dwóch ścieżek rowerowych

W czerwcu 2019 roku ruszyła budowa 
ścieżki pieszo - rowerowej Kamieniec - Koł-
baskowo, wraz z 400-metrowym odcinkiem 
drogi gminnej w Kamieńcu (ulica Chabro-
wa). Nowy szlak będzie miał około 2,3 km 
długości. Inwestycje realizuje firma Maldro-

bud. Jej koszt to ok. 2,5 mln zł. Dziś cała trasa 
jest już wyasfaltowana i trwają prace wykoń-
czeniowe. Trwa także budowa dwukilome-
trowej ścieżki rowerowej, od toru motocros-
sowego w Rosówku do granicy państwowej. 
Pracownicy Lik-Budu również finiszują  

z pracami. Ich wartość to ok. 1,45 mln zł. 
Obie inwestycje są współfinansowane przez 
Unię Europejską z Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Regionalnego w ramach Regional-
nego Programu Operacyjnego Województwa 
Zachodniopomorskiego na lata 2014-2020.

Droga powiatowa ze Stobna do Szczeci-
na jest bardzo zniszczona. „O tym, że droga 
wymaga remontu wiadomo od dłuższego 
czasu. To miejsce, gdzie jest słynna fala as-
faltowa, którą bez obaw może pokonać tyl-
ko czołg” – pisał portal przeclaw24. 

Wójt: Chcemy pomóc
Powiat policki otrzymał ponad 6,8 mln 

zł dofinansowania z Funduszu Dróg Samo-
rządowych na rozbudowę drogi powiatowej 
na odcinku od ul. Okulickiego w Szczecinie 
do skrzyżowania z drogą powiatową Stobno 
– Mierzyn. - Otrzymaliśmy także 2,1 mln zł 
z Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych 
Szczecińskiego Obszaru Metropolitalnego 
na część tej drogi, ale dotyczącej głównie 
ścieżki rowerowej – mówi Andrzej Bedna-
rek, starosta policki. 

To daje w sumie ok. 9 mln zł. Ciągle na 
realizację zadania brakuje około 5 mln zł. 
Małgorzata Schwarz, wójt Gminy Kołbasko-
wo na ostatniej sesji gminnej zaoferowała 
pomoc Powiatowi w wysokości połowy 
brakującej kwoty. – Chcemy pomóc, może-
my wesprzeć Starostwo Powiatowe kwotą 
2,5 mln zł, bo zależy nam, żeby mieszkańcy 
poruszali się po bezpiecznych drogach po-
wiatowych – mówiła. Starosta dziękował za 
wsparcie i przypomniał o pomocy finanso-
wej Gminy Kołbaskowo w remontach dróg 
powiatowych Smętowice – Siadło Górne czy 
w Przecławiu. Pozostałą kwotę 2,5 mln zł 
Starostwo będzie musiało znaleźć w swoim 
budżecie. Pytanie, czy znajdzie.

Starostwo zadanie musi zrealizować do 
października 2020 roku. Projekt remontu 
drogi jest gotowy i zatwierdzony.

- Projekt obejmuje przebudowę ca-
łego odcinka drogi od ul. Okulickiego  
w Szczecinie do skrzyżowania za przejaz-
dem kolejowym w Stobnie. Ze względów 
ekonomicznych projekt został podzielony 
na dwa etapy, a dofinansowaniem objęty 
jest pierwszy, czyli odcinek od ul. Okulic-
kiego do skrzyżowania w Stobnie z drogą 
na Mierzyn, czyli ten który jest najbardziej 
problematyczny dla mieszkańców. Prze-
budowana zostanie nawierzchnia jezdni, 
wybudowane zostaną chodniki, ciąg pieszo-
-rowerowy, wykonane zostaną rowy drogo-
we - wyjaśnia Magdalena Sochanowska, na-
czelnik Wydziału Komunikacji, Transportu 
i Dróg Starostwa Powiatowego w Policach. 

Nakładka w stronę Kurowa
Starostwo Powiatowe w Policach we 

wrześniu miało ogłosić przetarg na wyko-
nanie nakładki na najbardziej zniszczonym 
odcinku drogi powiatowej Siadło - Ustowo. 
O realizacji poinformował starosta policki 
Andrzej Bednarek w czasie Forum Samo-
rządowego Powiatu Polickiego, które miało 
miejsce 23 września w Nowym Warpnie. 

- Przetarg na wykonanie nakładki o dłu-
gości około pół kilometra ogłosimy już za 
chwilę, może nawet jutro. Nowy asfalt po-
łożony zostanie na najbardziej zniszczonym 
odcinku drogi powiatowej Siadło - Ustowo, 
to jest od skrzyżowania drogi powiatowej  
w Siadle Dolnym z drogą gminną biegnącą 
w stronę nabrzeża, do rejonu Kurowa. Jeśli 
nic nie stanie na przeszkodzie to prace wy-
konane zostaną jeszcze w tym roku. Liczy-
my, że to rozwiązanie pozwoli na bezpiecz-
ne korzystanie z tego odcinka przez trzy,  
a nawet więcej lat - mówił Andrzej Bednarek.

Będzie mniej dziur i wyrw
9 mln zł dofinansowania 
otrzymało Starostwo w Policach 
na remont drogi powiatowej 
Stobno – Szczecin. Koszt całości 
prac to ok. 14 mln zł – mówi  
starosta. Gmina Kołbaskowo 
zaoferowała pomoc w wysokości 
2,5 mln zł. Druga wiadomość,  
będzie nakładka na odcinku  
Siadło Dolne – Kurów,  
informuje starostwa

Droga powiatowa 
w Siadle Dolnym

Kamieniec - KołbaskowoRosówek - granica
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- W imieniu samorządu Gminy Kołba-
skowo składam najserdeczniejsze życzenia 
zdrowia, siły i pogody ducha na kolejne lata 
życia – powiedziała Małgorzata Schwarz 
wręczając pani Jadwidze kwiaty. 

Uczyłam pani ojca, pani wójt
Panie błyskawicznie znalazły wspólne 

tematy do rozmowy, która nie mogła się 
skończyć. Tym bardziej, że pani Jadwiga po-
chodzi z Zamojszczyzny, gdzie rodzinę ma 
także pani wójt. Słowo do słowa i okazało 
się, że szanowna jubilatka doskonale znała 
ojca i babcię pani wójt. – Pani ojca uczyłam 
w szkole, nie sprawiał kłopotów, inni spra-
wiali – powiedziała ze śmiechem. Zaczęły 
się wspomnienia, opowieści o wspólnych 
znajomych i znanych miejscach.

A pani Jadwiga ma co opowiadać, bo hi-
storii w jej życiu godnych dobrych filmów 
czy seriali nie brakowało. Jest też człowie-
kiem, o którym pamiętają inni. - Ostatni 
raz widziałem panią Ośkową 70 lat temu. 
Pamiętam doskonale jej sylwetkę. Cicha, 
spokojna, serdeczna. Całe zawodowe życie 
spędziłem na „belferce", wiem ile znaczy 
„Dzień dobry panie profesorze", usłyszane 
po latach na ulicy od przygodnie spotka-
nego ucznia - napisał Henryk Kwiatkowski  
z Białej Podlaskiej, absolwent tyszowieckie-
go liceum, emerytowany nauczyciel mate-
matyki.

- To bardzo miłe, że tylu wychowanków 
pamięta o mnie. Sama z około trzydziesto-
ma uczniami jestem w stałym kontakcie 
korespondencyjnym - powiedziała pani Ja-
dwiga.

Życzenia od premiera, 
błogosławieństwo od papieża
W dniu urodzin życzenia urodzinowe 

otrzymała nie tylko od najbliższych, ale tak-
że od premiera Mateusza Morawieckiego, 
wojewody zachodniopomorskiego Tomasza 
Hinca, a także błogosławieństwo od papie-
ża Franciszka.

Jadwiga Ośka urodziła się 9 września 
1919 r. w Telatynie na Zamojszczyźnie. Po 
skończeniu sześciu klas szkoły powszech-

nej wyjechała do gimnazjum w Hrubieszo-
wie, gdzie zdała tzw. małą maturę. Potem 
skończyła kurs przedszkolanek i opiekunek 
kolonijnych w Rawie Ruskiej i latem 1939 
roku po raz pierwszy wyjechała z dziećmi 
na kolonie do Tehlowa koło Sokala. Pod ko-
niec sierpnia 1939 roku wróciła w rodzinne 
strony. Wybuchła wojna. Zaczęło się inne 
życie... 

Łączniczka, sanitariuszka...
W 1940 roku pani Jadwiga wyszła za 

mąż, za Jana Ośka, nauczyciela i podporucz-
nika rezerwy, który 
brał udział w kampa-
nii wrześniowej. Ślub 
odbył się w kościele 
w Rzeplinie, był cichy, 
wojenny. Jan miał ża-
łobę po ojcu, który 
zginął na początku 
wojny. Na ślubie byli 
świadkowie i rodzi-

ce Jadwigi. Przez jakiś czas mieszkali razem  
w Łaszczowie, gdzie pracowali w miejscowej 
Spółdzielni Rolniczo-Handlowej. Zarówno 
Jan, jak i Jadwiga, zostali zaprzysiężeni do 
pracy konspiracyjnej. Jan organizował struk-
tury konspiracyjne (sam przyjął pseudonim 
Głóg), Jadwiga była łączniczką, sanitariuszką 
i „tym kim w danym momencie trzeba było 
być”. 4 sierpnia 1943 roku Jan został areszto-
wany przez żandarmów. Kiedy wieziono go 
przez Łaszczów postanowił uciekać. Wysko-
czył z furmanki wjeżdżającej na rynek. Biegł 
w kierunku stawów Nadolce. Niemcy zaczęli 
do niego strzelać. 

Każdy się bał
- O śmierci męża dowiedziałam się od 

pana Pluty, komendanta policji granatowej 
w Łaszczowie, a jednocześnie członka Ar-
mii Krajowej. Aby pochować męża musia-
łam mieć zezwolenie. Czekałam na nie cały 
dzień pod posterunkiem. Ludzie odwracali 
się od mnie. Uciekali, udawali, że mnie nie 
znają. Każdy się bał. Też się bałam. Mogli 
aresztować także i mnie – wspomina pani 
Jadwiga - postanowieniem Prezydenta RP 

z dn. 30.07.2005 r. awansowana do stopnia 
podporucznik.

Po wojnie pani Jadwiga skończyła Li-
ceum Pedagogiczne w Zamościu, zaoczne 
2-letnie Studium Nauczycielskie w Wolsz-
tynie, a następnie zaoczne 3-letnie studia  
w Instytucie Wychowania Fizycznego  
w Warszawie, późniejszym AWF-ie. 

Pierwszą pracą była Szkoła Podstawo-
wa w Tyszowcach. Uczyła w niej trzy lata 
różnych przedmiotów. W 1949 roku roz-
poczęła pracę w tyszowieckim gimnazjum. 
Jako nauczycielka wychowania fizycznego, 
troszczyła się o rozwój fizyczny młodego 
pokolenia, równocześnie kształtując osobo-
wość i hart ducha młodych ludzi. Warunki 
były fatalne, bo nie było ani boiska, ani sali 
gimnastycznej. Fatalne były także pobory. 
- A ja miałam na utrzymaniu jeszcze dwie 
młodsze studiujące siostry oraz rodziców, 
którzy nie mieli majątku, bo ten spalili 
Ukraińcy. Skromną pensję musiałam dzielić 
na pięć części – wspomina pani Jadwiga.

Młodzież ze wsi taka jak ja
W późniejszych latach była wychowaw-

czynią wielu klas, organizatorką wielu wy-
cieczek szkolnych i kolonii. Opiekowała się 
Szkolnym Klubem Sportowym oraz przez 
wiele lat pracowała w szkolnym internacie. 
W sierpniu 1991 roku, po 45 latach pracy 
nauczycielskiej oraz wychowawczej z dzieć-
mi i młodzieżą, zakończyła karierę nauczy-
cielską. - Nie chciałam być w Tyszowcach. 
Planowałam odrobić staż i uciekać. Miałam 
nawet załatwioną pracę w Warszawie. Ale 
wsiąkłam w Tyszowce. Widziałam, że ta 
młodzież, która przychodzi uczyć się ze wsi 
jest w podobnej sytuacji, co ja. I że musi się 
wykształcić, bo to jedyna dla niej szansa.  
W Tyszowcach zostałam na 51 lat – opowia-
da pani Jadwiga.

Od 1997 roku Jadwiga Ośka mieszka  
w Przecławiu, bliżej swojej młodszej siostry 
Bogumiły i rodziny zmarłej w 1991 r. naj-
młodszej siostry Aliny, jej męża i dzieci.

- Jak dożyć stu lat? Ja zawsze się dużo się 
ruszałam, nigdy nie chorowałam – zdradza 
pani Jadwiga. 

Pani Jadwigo, dwustu lat!
100 lat skończyła 9 września 
pani Jadwiga Ośka - niezwykle 
barwna postać, partyzantka, 
nauczycielka i wychowawczyni 
młodzieży, nazywana panią  
profesor od gimnastyki,  
od ponad 20 lat mieszkanka 
Przecławia. Życzenia jubilatce 
złożyły Małgorzata Schwarz,  
wójt Gminy Kołbaskowo  
oraz Dorota Trzebińska,  
przewodnicząca Rady Gminy

Jadwiga Ośka mieszka w Przecławiu 
od 1997 roku. Na zdjęciu z Małgorzatą 

Schwarz i Dorotą Trzebińską
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Wspólnie przeżyli 50 lat, bo potrafią wybaczać

Państwo Teresa oraz Marian Bąkowie 
otrzymali z rąk Małgorzaty Schwarz, wójta 
Gminy Kołbaskowo oraz Doroty Trzebiń-
skiej, przewodniczącej Rady Gminy Kołba-
skowo medale z okazji 50. rocznicy pożycia 
małżeńskiego. 

- Składam Państwu najserdeczniejsze 
gratulacje oraz życzenia spełnienia marzeń 
i długich lat życia - powiedziała Małgorzata 
Schwarz.

– Jestem bardzo wzruszona, nie ukry-
wam, że to dla mnie wielkie przeżycie – mó-
wiła pani Teresa. 

Łzy wzruszenia widać było także w oczach 
pana Mariana. 

– Bardzo dziękujemy za zaproszenie, to 
dla nas zaszczyt – mówił jubilat. Dostojnej 

parze towarzyszyła także rodzina. Nie za-
brakło również pięknego tortu. 

Kolejne pary z gminy, które wspólnie 
przeżyły 50 lat zapraszamy do Referatu 
Spraw Obywatelskich w Urzędzie Gminy 
w Kołbaskowie (pokój nr 3 na parterze).  
A szczęśliwej parze życzymy zdrowia i stu lat!

- Warto wybaczać, warto  
wybaczać drugiemu człowiekowi, 
warto kochać i poświęcać czas 
tym, których się kocha  
– powiedziała Teresa Bąk  
z Siadła Dolnego w budynku 
Urzędu Gminy Kołbaskowo  
odpowiadając na pytanie,  
co robić, by przeżyć  
wspólnie 50 lat?

Do uroczystości przekazania ZRID do-
szło 26 września w sali Gminnego Ośrodka 
Kultury, Sportu i Rekreacji w Przecławiu.

- Decyzja o zezwoleniu na realizację 
inwestycji drogowej podpisałem dziś rano  
i teraz ją przekazuję panu dyrektorowi Lend-
nerowi – mówił Tomasz Hinc, wojewoda za-
chodniopomorski. - Rząd przeznaczył na to 
pieniądze, dyrekcja dróg przygotowała do-
kumenty, dziękuję też pracownikom urzędu 
wojewódzkiego za sprawne działanie. Teraz 
oczekujemy szybkiej realizacji.

- W ciągu siedmiu dni przekazujemy 
plac budowy wykonawcy, firmie Energo-
pol – powiedział Łukasz Lendner, dyrektor 
szczecińskiego oddziału Generalnej Dyrek-
cji Dróg Krajowych i Autostrad. - Energopol 
deklaruje, że będzie realizował inwestycję. 
Ma instrumenty finansowe do tego, mówię 
o zaliczce w wysokości powyżej 10 mln zł 
na realizację zadania. Przystępujemy też 
do prac archeologicznych. Stanowisk jest 
dużo, 14 dużych i 9 dodatkowych. Chcemy 

jak najwięcej prac wykonać przed okresem 
zimowym i mam nadzieję, że na wiosnę sta-
nowiska zostaną oddane wykonawcy.

Łukasz Lendner dodał, że na budowę 6,5 
km drogi wykonawca ma dużo czasu, bo dwa 
lata. Podkreślił, że to bardzo ważna inwesty-
cja dla Szczecina i Gminy Kołbaskowo, oraz że 
odcinek obwodnicy od autostrady A6 do wę-
zła Smętowice będzie faktycznie pierwszym 
odcinkiem zachodniej obwodnicy Szczecina, 
która ma być w przyszłości realizowana. 

- To jest najistotniejsza dla nas i dla na-
szego rozwoju inwestycja – powiedziała 
Małgorzata Schwarz, wójt Gminy Kołbasko-
wo. - Do obwodnicy mamy zaprojektowane 
nasze dwie drogi, które też równomiernie 
rozłożą ruch i przyczynią się do rozwoju go-
spodarczego naszej gminy. Życzę powodze-
nia w realizacji tej ważnej dla regionu, bo nie 
tylko dla naszej gminy, inwestycji - dodała.

Na uroczystości nie zabrało też par-
lamentarzystów z Pomorza Zachodniego. 
Wszyscy podkreślali, jak ważna jest ta droga 
dla całego regionu. Głos zabrała także Małgo-
rzata Jacyna-Witt, kandydatka PiS do Senatu. 

- Chciałam dodać, że Małgorzata 
Schwarz, jest taką dobrą twarzą samorządu. 
Dowodem jest ten funkcjonalny ośrodek kul-
tury, w którym w tej chwili jesteśmy, a który 
będzie służył mieszkańcom gminy, ale też 
Szczecina. Drogi, o których mówimy służą 
i mieszkańcom gminy i Szczecina. Przecież 
mówimy o głównej drodze w stronę Berlina. 
Gmina Kołbaskowo to nasze szczecińskie 
okno na świat. Działania pani wójt Kołba-
skowa, tak rozsądne, są bardzo korzystne 
dla nas wszystkich, dla całej aglomeracji 
szczecińskiej, za co dziękuję – dodała. 

Obwodnica powinna być gotowa w poło-
wie 2021 r. Koszt budowy to ok. 180 mln zł. 

Zielone światło na budowę
Wojewoda w siedzibie GOKSiR  
w Przecławiu przekazał  
szefowi dyrekcji dróg zezwolenie 
na budowę obwodnicy  
Przecławia i Warzymic.  
- W ciągu siedmiu dni  
przekazujemy plac budowy 
wykonawcy – powiedział Łukasz 
Lendner, dyrektor GDDKiA
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